
Doina MODOLA 

"Q� T�� N��e,- � � , 

������ 
Maria Sârbu: Sunteţi directorul Galei Teatre/ar Naţionale, care se desfăşoară o 
dată la doi ani la Cluj. De ce doriţi atât de mult să organizaţi acest festival Într-o 
perioadă atât de incertă din punct de vedere financiar? 

Doina Modela: Am impresia că Gala Teatre lor Naţionale poate fi o certitudine d in  
mai multe puncte de vedere. În pr imul rând ,  se  poate reafirma importanţa acestu i  

t ip de i nstituţie ,  care structu rează 
rezistenţa teatru lu i  românesc , aflat 
într-o cumpl ită osci laţ ie între ceea ce 
a fost, ceea ce ar vrea să fie, ceea 
ce poate să fie ş i  ceea ce r iscă. În 
condiţi i de nesiguranţă financiară sau 
soc ial-art ist ică, reazemu l  pe n işte 
instituţii care au îmbinat întotdeauna 
ferm itatea şi temein ic ia  idea lur i lor  
cu o d i spon i b i l itate creativă ş i  de 
adaptare la  actual itate, la experiment 
nu este decât benefic .  Ar f i  un act 
aproape tămăduitor. 
M.S. :  Vă hazardaţi. 
D.M. :  În cond iţi i le  acestea, aş spune 
tu l bur i  în ceea ce pr iveşte vi itoru l  
nostru pol itic, î n  starea de scepticism 
şi  dezamăgi re ce ne urmăreşte pe 
toţ i ,  am senzaţ ia  că d in punct de 
vedere al gestu lu i  c iv ic ,  al datoriei 
noastre faţă de cetăţen i i  d i n  C lu j ,  
festival u l  e foarte b i neven i t .  Este , 
de fapt, o sărbătoare a suf letu lu i  în 
preajma Crăc i u n u l u i ,  un semn de 
nădejde sau ch iar ş i  o avansare a 
unei ide i  de mai bine în vi itor. Mi se 
pare im portant să  n e  ream i nt i m  
ident i tatea .  Cred că ar t iş t i i  su nt, 
într- un  fe l, d ator i  să ţ i nă  fan ion u l  
speranţei .  Parcă devine d i n  c e  în ce 
mai acută o nevoie i nter ioară ş i  o 
datorie morală. Dat fi i nd  că oamen i i  



mă întreabă dacă se ţ ine sau nu festivalu l ,  am impresia că ei se agaţă de răspuns. 
Vor cu or ice preţ ca această manifestare să aibă loc în oraşul lor. 
M .S.: Cum s-a făcut selecţia spectacolelor? 
D.M. : Selecţia s-a făcut ca de obice i .  Sunt şapte teatre naţ ionale ,  d i ntre care 
unu l  d in  Basarabia.  E un fel de reafi rmare a arealu lu i  românesc . Deşi am a les 
texte majore , mă aştept ca în u lt ima c l ipă să f iu  anunţată că c ineva nu  poate 
veni d i n  vari i  motive, angajamentu l f i i nd astăzi atât de re lativ. E un stres al z i le lor 
noastre . În acelaşi  t imp, însă, ag itaţ ia din preajma festivalu l u i ,  întâ ln i rea între 
teatre, revederea cu artişti i ,  dar ş i  bucuria pe care o au c lujeni i  aşteptând această 
sărbătoare reprezintă un mobi l  profund ,  adevărat al man i festări i teatrale .  
M.S. :  Există anumite condiţii privind selecţia? 
D.M. :  Nu avem nici un angajament. Am vrea doar să fie spectacole foarte bune, dar 
întotdeauna când e vorba de festivalul teatrelor naţionale ,  alegi d in  ceea ce este. 
M.S. :  Ce acţiuni adiacente aţi programat? 
D . M . :  M-am gând i t  să ex iste la această ed i ţ ie  două coordonate care mă 
i nteresează în mod deosebit ,  având impres ia că sunt cele mai aşteptate la C lu j .  
Este vorba despre ate l ierul de artă teatrală ( reg ie-actor ie) ş i  de ate l ieru l  de 
management cu l tural . 
M.S. :  Atelierul de management cultural a fost iniţiat la ediţia trecută, de acum 
doi ani, când a avut un mare succes la tineri. 
D . M . :  Da, consider că este foarte important. Aş vrea să menţionez că în vara 
acestui an am part icipat la un s impozion de management cu ltural , organ izat la 
S i naia,  în cadru l  căru ia am urmărit strateg i i  complexe,  foarte b ine puse la punct 
de către Fundaţ ia Cu lturală Europeană. Am real izat cum f iecare poate să-şi 
dobândească atât identitatea de cetăţean , cât şi sent imentul unei democraţ i i  
p rofunde, dar  ş i  sentimentul că poate contr ibu i  la restructurarea reţelelor subt i le 
ale societăţ i i ,  pr in i ntermed iu l  cărora i nd iv idu l  este de fapt legat ,  într-un mod 
d inamic, de executiv, de parlament, de mari le  structur i  pol it ice. Această interfaţă 
a fost una d intre obsesi i l e  mele după 1990 , deoarece mi-am dat seama că, 
neex istând strateg i i  sau o şcoală de acest t ip ,  suntem într-un fel schi lod iţ i  de 
gândi  rea de d inainte. Pentru mine ,  acel s impozion de la S inaia a fost unu l  izbutit . 
Scopul predări i cursu lu i  era nu numai managementul cu ltural , de la care eu 
aşteptam foarte mul te ,  c i  ş i  formarea societăţi i c iv i le pr in  art işt i . 
M.S. :  Apropo, la capitolul finanţe, cum staţi? 
D.M.: Există o evaluare . Evident e o confruntare cu real i tatea dură. De obicei .  în 
t impul festivalu lu i  tensiunea îmi creşte enorm , sperietura cu ban i i  f i ind foarte mare. 
Sper că rezu ltatele alegeri lor nu vor marca, prea mult ,  desfăşurarea Galei . Sunt 
convinsă că până la sfârşitul anulu i  nu se vor produce mari schimbări în ministere. 
M.S.: De cine sunteţi ajutaţi? 
D.M. : De sponsor i .  Autorităţ i le  locale ar putea fi mai receptive de data aceasta. 
Or icum,  ceea ce ţ ine de no i ,  organizator i i ,  ne strădu im să iasă bine .  Există aic i  
dor i nţa actor i lor de a se afla în acea atmosferă efervescentă, când l umea năvă
leşte la teatru .  Astfel ,  artişt i i  sunt recompensaţi pentru mu lte l uc ruri îndurate 
sau care le-au l i ps i t .  


